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PRESSEMEDDELELSE 

Bedre mælk, bedre dyrevelfærd og bedre økonomi 

Celletallet styrtdykker. Siden juli 2010 er det tordnet nedad, og tendensen fortsætter ind i 
det nye år. Det betyder bedre dyrevelfærd, bedre mælk og en bedre økonomi for land-
mændene. 
 
- Det går ikke bare lidt bedre – det går helt fantastisk. Og det er ikke statistiske tilfældighe-
der det her. 
 
De store ord sidder løst hos dyrlæge Jørgen Katholm, Videncentret for Landbrug, Kvæg, 
når han skal beskrive den seneste tids udvikling i celletallet.  
 
Celletallet fortæller noget om malkekøernes yversundhed. Et højt celletal kan være tegn på 
infektion i malkekøernes yvere. Det kan forandre mælkens sammensætning og eksempel-
vis medføre en harsk smag. 
 
Siden juli måned 2010 er celletallet faldet konstant, og faldet er fortsat hele vejen ind i før-
ste kvartal af 2011.  

 
- Det betyder, at vi lige nu er nede på et landsgennemsnitligt celletal på 211.700 celler/ml. 
Nogle år svinger celletallet med 2 - 3.000. Men det vi ser nu, er et fald på over 10.000 det 
seneste år, forklarer Jørgen Katholm.  
 
Faldet betyder, at der er ca. 25 pct. færre i gruppen over 400.000 og 19 pct. flere i gruppen 
under 200.000 celler/ml. 

Det skal samtidigt understreges, at tal fra ydelseskontrollen viser, at der ikke er sket en 
stigning i framalket mælk siden sidste sommer. 
 
Faldet i det beregnede tankcelletal skyldes altså primært en markant forbedring af køernes 
yversundhed. 
Og det afspejles ikke bare i kvalitetstillægget, men også i højere ydelse. Regner man på 
det, har faldet – alene i første kvartal af 2011 betydet en samlet merudbetaling til producen-
terne på 10 mio. kr. 
 
Flere årsager 
 
Selvom faldet i celletallet er så markant, at det ifølge dyrlægen umuligt kan skyldes tilfæl-
digheder, har Jørgen Katholm ikke nogen entydig forklaring, men tror, at det skyldes et 
sammenfald af flere omstændigheder.  
Han er dog ikke i tvivl om, at mælkeproducenterne helt overordnet har haft stor fokus på 
celletallet. 
 
-Det har helt sikkert en stor effekt, når bankerne, i lyset af krisen, forlanger lavere omkost-
ninger og højere råvareindtægter. Mælkeproducenterne har simpelthen fokuseret målrettet 
på at optimere deres produktion, og her er et lavere celletal et oplagt sted at sætte ind. Det 
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bidrager jo økonomisk både i kraft af kvalitetstillæg og højere ydelse, lyder det fra Jørgen 
Katholm.  
 
Han peger desuden på, at vi i hele perioden har set færre udvidelser og dermed også færre 
sammenblandinger af dyr, og så tager obligatorisk sundhedsrådgivning formentligt også sin 
del af æren. 
 
-Hyppigere dyrlægebesøg betyder jo mere rådgivning, og det vil naturligvis også have en 
effekt,” mener Jørgen Katholm.  
Derudover nævner han, at risikoen for superafgift formentligt har betydet, at flere dårlige 
køer er blevet sat ud. 
 
 
Yderligere kontakt: 
 
Jørgen Katholm 
Specialkonsulent, dyrlæge, Videncentret for Landbrug, Kvæg 
Telefon: 87406658 
Mobil: 40417396 
E-mail: jka@vfl.dk 
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